

[Texte]

Mr. Simpson: That is right, but I wondered if something could not be arranged whereby we could stagger these meetings a little more during the day in order to try to get a better attendance.

The Chairman: I believe that the Procedure and Organization Committee, which Mr. Deachman is the co-ordinator of, are trying to work out a more adequate system. I will bring to his attention again today the fact that we are having attendance problems. The way is open to this Committee, if it should choose to do so at a later meeting by way of resolution, to authorize the Chairman to hold meetings and to receive and authorize the printing of evidence when a quorum is not present. We could do this formally by way of a motion at some later meeting if we have unanimous agreement. Perhaps we could discuss this in the Steering Committee if we get unanimous agreement to do something along this line.

Mr. Simpson: Very good.

The Chairman: Before proceeding with questions from members of the witnesses, Mr. Bergevin has indicated he has a statement he wishes to make.

Mr. J. B. Bergevin (Assistant Deputy Minister (Development), Department of Indian Affairs and Northern Affairs): Thank you, Mr. Chairman.

Although oil and gas exploration and development activities have been carried out in the Yukon and Northwest Territories since 1919, with the exception of Norman Wells little was done before the middle 1950's, and it is only now almost 15 years later that the true potential of this northern natural resource is receiving widespread recognition.

Today it is apparent that the pulse is quickening and we are, therefore, most happy to have this opportunity to appear before this Committee, and hope that we will be able to elaborate on the encouraging prospects and explain the Department's approach to the situation.

There are now under exploration permit in the Yukon, Northwest Territories and offshore in the Beaufort Sea and Arctic Islands Channel in excess of 380 million acres—the highest figure for active exploration to date. Last year over \$30 million was spent on exploration by the oil industry and we are predicting at least \$40 million this year. The Pointed Mountain gas field in the southwest Northwest Territories and possible extension of the Beaver River gas field into the adja-

[Interprétation]

M. Simpson: C'est exact, mais je me demande si on ne pourrait pas prendre les dispositions voulues pour alterner les réunions de comités, pendant la journée pour qu'il y ait plus de députés présents?

Le président: Je crois que le Comité de la procédure et de l'organisation, dont M. Deachman est le coordinateur, essaie d'établir un système plus approprié. J'appellerai de nouveau son attention, aujourd'hui, sur le fait que nous avons des problèmes relatifs à la présence aux Comités. Le Comité peut, s'il choisit de le faire à une réunion ultérieure par voie de résolution, autoriser le président à tenir des réunions, et à recevoir les témoignages et à en autoriser l'impression lorsqu'il n'y a pas quorum. Nous pouvons le faire officiellement par voie de proposition à une réunion ultérieure, si nous avons le consentement unanime. Peut-être que nous pourrions discuter de la chose au Comité de direction, si nous avons le consentement unanime pour agir dans ce sens.

M. Simpson: Très bien.

Le président: Avant de passer aux questions des députés aux témoins, M. Bergevin aurait une déclaration à faire.

M. J.-B. Bergevin (sous-ministre adjoint (Développement) ministère des Affaires indiennes et du Nord canadien): Monsieur le président. Bien que des travaux d'exploration et de mise en valeur du pétrole et du gaz au Yukon et dans les Territoires du Nord-Ouest, se soient faits depuis 1919, sauf à *Norman Wells*, il s'est fait peu de choses avant le milieu des années 1950, et ce n'est que maintenant, soit 15 ans plus tard, que le véritable potentiel de cette ressource naturelle du Nord est tout à fait reconnu.

Il est évident, aujourd'hui, que le pouls, s'accélère. Nous sommes très heureux de comparaître ici devant le Comité, et nous espérons que nous pourrions vous faire voir en détail les perspectives encourageantes et expliquer l'attitude du ministère à ce sujet.

Il y a, à l'heure actuelle, au Yukon, dans les Territoires du Nord-Ouest, et au large de la mer de Beaufort et dans le chenal des îles de l'Arctique, plus de 380 millions d'acres explorées en vertu de permis, le plus grand chiffre d'exploration active jusqu'ici. L'an dernier, l'industrie pétrolière a dépensé plus de 30 millions de dollars pour l'exploration et nous prévoyons que le chiffre atteindra 40 millions de dollars cette année. Vu la présence d'un champ gazéifère à *Pointed Mountain*, dans le sud-ouest des Territoires, et l'extension possi-